
Declaraţia de presă a directorului Serviciului Român de Informaţii, 
Eduard Hellvig, după bilanţul activităţii instituţiei pe anul 2014 

 
 „Bună ziua! Vă mulţumesc că aţi acceptat invitaţia noastră de a 
participa la această declaraţie de presă. După cum bine ştiţi, tocmai am 
încheiat sedinţa de bilanţ a Serviciului Român de Informaţii pe anul 2014, la 
care au participat preşedintele României, viceprim-ministrul şi Comisia de 
control asupra activităţii Serviciului Român de Informaţii. Am fost, totodată, în 
sistem de videoconferinţă, cu structurile operative ale Serviciului din întreaga 
ţară, astfel ca mesajele date în cadrul bilanţului să fie receptate de cât mai 
mulţi dintre colegii noştri.  
 După cum bine ştiţi, este primul meu bilanţ la conducerea SRI şi vine 
într-un moment special pentru instituţie, care aniversează 25 de ani de la 
înfiinţare. Sunt, practic, 25 de ani de intelligence în slujba democraţiei, în care 
Serviciul s-a redefinit odată cu societatea, pe care o protejează, şi a căutat 
permanent cele mai eficiente metode pentru a anticipa corect evoluţiile, astfel 
încât România să nu se confrunte cu surprize strategice.  
 Chiar dacă au mai existat greşeli, ele nu au fost de natură să afecteze 
securitatea naţională. Despre aceste provocări la adresa securităţii am vorbit 
în această dimineaţă la bilanţul Serviciului Român de Informaţii. Am prezentat 
principalele probleme cu potenţial de a afecta securitatea naţională a 
României în anul care s-a încheiat şi ce a făcut SRI în privinţa acestora. 
Având în vedere faptul că nimeni nu poate deţine astăzi cunoaşterea totală, 
Serviciul şi-a dozat eforturile pe un set de priorităţi legate de harta riscurilor la 
nivel naţional. Le-a oferit beneficiarilor legali peste 8000 de informări şi 
analize menite să fundamenteze procesul de luare a deciziei. Cu partenerii a 
schimbat zeci de mii de mesaje şi a derulat nenumărate activităţi comune. 
Instituţia a înregistrat succese operaţionale importante, cu efecte pozitive, nu 
doar pentru securitatea României şi a spaţiului euroatlantic, dar şi pentru 
bunăstarea acestora prin valoarea semnificativă a prejudiciului evitat sau, de 
foarte multe ori, de recuperat. În toate aceste demersuri am apreciat că nu au 
existat, la nivelul Serviciului, abateri de la neutralitatea şi echidistanţele 
asumate.  
 Referindu-ne concret la harta riscurilor de securitate naţională, aş 
menţiona câteva aspecte. Avem un context regional tensionat, în care criza 
din Ucraina induce noi riscuri sau potenţează unele mai vechi. SRI a anticipat 
corect şi a informat decidenţii privind evoluţiile de risc în plan regional, fapt 
care a contribuit la fundamentarea unor decizii strategice, importante în 
domeniul securităţii naţionale. În mod previzibil, am acordat o atenţie sporită 
contraspionajului, care a crescut ca intensitate, dar rămâne, şi datorită 
efortului Serviciului, la un nivel redus al impactului. România prezintă interes 
tot mai ridicat şi pentru entităţi cibernetice ostile, preocupate să obţină acces 
la sisteme informatice de interes naţional sau să extragă informaţii. Acum se 
dovedeşte valoarea investiţiilor făcute, în baza viziunii strategice 2011-2015, 



care ne-au permis exclusiv şi inclusiv să participăm la gestionarea fondului 
NATO de sprijin în domeniul apărării cibernetice pentru Ucraina. 
 În ce priveşte ameninţarea teroristă, am acordat o atenţie deosebită 
susţinerii unui mix adecvat de măsuri de prevenire şi contracarare, care să 
permită menţinerea nivelului de albastru-precaut, inclusiv ca urmare a 
eforturilor Serviciului Român de Informaţii. Rămânem una dintre puţinele ţări 
care nu au fost afectate direct de acest flagel.  
 Resurse importante au fost concentrate, ca şi în anii precedenţi, pe 
acele aspecte care puteau duce la afectarea structurală a statului şi a 
capacităţii lui de acţiune, legat, mai ales, de corupţia la nivel înalt, de 
funcţionarea justiţiei, de evaziune fiscală sau de vulnerabilităţi existente în 
gestionarea fondurilor europene. Informările trimise de Serviciul Român de 
Informaţii au ţinut, în special, de identificarea unor ţinte mai importante care 
aduc prejudicii majore bugetului de stat. Am înaintat către organele de 
aplicare a legii peste 3300 de informări, cu 12% mai multe ca în 2013, şi am 
alimentat Grupul de lucru interinstituţional pentru prevenirea şi combaterea 
evaziunii fiscale, cu un număr de 783 de informări. În planul consecinţelor 
legale, fundamentarea şi documentarea faptelor de corupţie sau a altor 
activităţi infracţionale contrare securităţii naţionale, a permis instituţiilor în 
drept să adopte măsuri precum începerea urmăririi penale, dispunerea 
arestării preventive, instituirea sechestrului asupra bunurilor, trimiterea în 
judecată şi condamnarea în instanţă, precum şi măsuri de recuperare a 
prejudiciilor. Am păstrat, de asemenea, un nivel de atenţie deosebit pe 
dimensiunea crimei organizate transfrontaliere, cu precădere, am cooperat 
bine cu diverse instituţii care au competenţe, de asemenea, în acest 
domeniu, în special Ministerul Afacerilor Interne, precum şi Parchetele. 
Anticipăm pentru viitor intensificarea fenomenului crimei organizate şi 
încercăm să-l abordăm cât mai eficient, mai ales în sensul prevenirii lui.  
 Cum anul 2015 nu se prefigurează a fi unul facil din punct de vedere al 
misiunilor Serviciului, o prioritate pentru anul care urmează este consolidarea 
performanţei Serviciului Român de Informaţii. Datorită reformelor 
implementate de-a lungul timpului de predecesorii mei, România deja 
beneficiază de un Serviciu intern de informaţii modern, flexibil, apreciat de 
partenerii interni şi externi şi de beneficiari deopotrivă. Voi depune eforturi 
pentru a duce mai departe acest proces de ajustare instituţională, astfel încât 
să putem oferi un răspuns şi mai bun dinamicii situaţiei operative cu care ne 
confruntăm. Serviciul va acţiona şi în 2015 pentru cunoaşterea, anticiparea şi, 
acolo unde avem competenţe, contracararea riscurilor la adresa securităţii 
naţionale. Vom fi, ca şi până în prezent, aliaţi de încredere pentru celelalte 
instituţii din arhitectura de securitate a statului, cu care împărtăşim aceleaşi 
obiective de prezervare a intereselor României, dar şi pentru serviciile 
partenere externe, alături de care acţionăm împotriva riscurilor la adresa 
securităţii regionale şi euroatlantice.  
 Personal, îmi propun să aduc la un nou nivel deschiderea către 
societatea civilă şi mediul academic, resurse extrem de importante pentru 



expertiza analitică. De asemenea, SRI va acorda atenţie specială opiniei 
publice, căreia îi datorăm maximum de transparenţă pe care şi-l poate 
permite un serviciu de informaţii. Nu în ultimul rând, având în vedere 
imperativul absolut al exigenţei unui cadru legal modern, adecvat provocărilor 
cu care ne confruntăm, este necesară găsirea unui echilibru just între binomul 
de securitate şi viaţă privată, şi promovarea unui pachet legislativ care să 
reflecte acest echilibru, de natură să permită SRI-ului îndeplinirea misiunii 
sale fundamentale de apărare a statului şi a cetăţeanului. Efortul SRI, în 
acest sens, priveşte direct inclusiv modul în care lucrează. Este important de 
ştiut că SRI a căutat şi a reuşit să reducă la minimul posibil recursul la măsuri 
din categoria celor autorizate de lege, pentru limitarea temporară a exercitării 
unor drepturi. Ponderea mandatelor de securitate naţională aferente SRI în 
2014 a fost de numai 5,58% din totalul actelor de autorizare puse în aplicare, 
faţă de 9,52% în 2013. Vă mulţumesc mult şi îi mulţumesc domnului 
preşedinte că a participat la acest bilanţ! Ii mulţumesc în numele colegilor din 
Serviciul Român de Informaţii! Domnule preşedinte, aveţi cuvântul!”  
  
 


